
Zápis z  18. zasedání Vědecké rady VŠCHT Praha 
konaného dne 1. října 2009 

 
Přítomni: dle prezenční listiny bylo z 35 členů vědecké rady přítomno při zahájení 25 
 členů.  
Skrutátory byli zvoleni:  doc. RNDr. Jan Staněk, CSc. a prof. RNDr. Václav Pačes, DrSc. 
    
Program: 
 
1. Zahájení jednání, schválení změny programu – jako první bod jednání bylo zařazeno 

projednání dlouhodobého záměru, následně profesura doc. Dostálové  
2. Projednání Aktualizace dlouhodobého záměru VŠCHT Praha na rok 2010 
3. Osobní prezentace a řízení pro jmenování doc. Ing. Jany Dostálové, CSc. profesorkou 

Ústav chemie a analýzy potravin Fakulty potravinářské a biochemické technologie 
VŠCHT Praha 

4. Informace o proběhlém habilitačním řízení doc. Ing. Radka Cibulky, Ph.D., Fakulta 
chemické technologie 

5. Různé  
 Informace prorektora VaV o přípravě projektů operačních programů 

6. Usnesení a závěr 
 

1. Zahájení 

 Rektor VŠCHT Praha a předseda vědecké rady doc. Ing. Josef Koubek, CSc. přivítal 
přítomné, seznámil členy vědecké rady s programem zasedání a zahájil jednání. Vědecká rada 
schválila navržený program s tím, že projednání dlouhodobého záměru bylo předsunuto před 
profesorské řízení doc. Dostálové. Osobní materiály kandidátky obdrželi členové vědecké 
rady elektronicky spolu s pozvánkou. Před zahájením vlastního programu zasedání rektor 
slavnostně předal jmenovací dekret prof. Ing. Janu Masákovi, CSc., který za něj v zastoupení 
převzal od prezidenta republiky. 

  
2. Projednání Aktualizace dlouhodobého záměru VŠCHT Praha pro rok 2010 
 

Doc. Ing. Josef Koubek, CSc. stručně představil aktualizaci dlouhodobého záměru školy 
na příští rok. Členové VR se s materiálem předkládaným na MŠMT předem seznámili a 
v diskusi nezazněly žádné zásadní připomínky. Ing. Ivan Souček navrhnul pozměnit 
formulaci na str. 12, že tempo inovací je brzděno firmami, které jsou vlastněny nadnárodním 
kapitálem. Připomínka byla akceptována, je pravda, že je to různé podle oborů, jak ve svých 
příspěvcích ukázali členové Vědecké rady z potravinářského sektoru a z oblasti úpravy vod.   

Vědecká rada projednala aktualizaci DZ VŠCHT Praha pro rok 2010 dle zákona a 
dokument bude odeslán na Ministerstvo školství mládeže a tělovýchovy ČR. 

 

3. Řízení pro jmenování doc. Ing. Jany Dostálové, CSc. profesorkou 
  

Uchazečku na řízení v oboru Chemie a analýza potravin představil doc. Ing. Josef 
Koubek, CSc. 

 Doc. Dostálová zahájila svoji vědeckou kariéru ve Výzkumném ústavu 
potravinářského průmyslu (VÚPP) v Praze, kde se zabývala problematikou lipidů, zejména 
aspekty jejich stability v potravinách. Po příchodu na VŠCHT Praha v roce 1993 rozšířila 
spektrum své výzkumné činnosti o studium možností zvýšení podílu luštěnin v lidské výživě, 
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zejména se zaměřením na strategii snížení obsahu nestravitelných sacharidů způsobujících  
trávicí potíže.  

Hlavní zásluhou kandidátky v pedagogické oblasti je její podíl na zavedení studijního 
zaměření Výživa a stravování, jehož je garantem. Zavedla a dosud zajišťuje výuku předmětů 
Technologie přípravy stravy a Potravinářské zbožíznalství, včetně semináře a příslušných 
laboratoří. Aktivně se podílela a podílí na koncepci nových bakalářských studijních programů 
studijního oboru Potraviny a výživa a zajišťuje výuku pro zahraniční studenty v rámci 
programu ERASMUS. 

Ve vědecko výzkumné práci doc. Dostálové se objevuje několik etap. Z doby jejího 
působení ve VÚPP v Praze je to především realizace vynálezu  “Sladící směsi v tabletované 
formě” a realizace různých výrobků dětské a dietní výživy. Z poslední doby pak výzkum v 
oblasti možností snížení obsahu nestravitelných α-galaktosidů luštěnin, dále dlouhodobý 
monitoring složení mastných kyselin tuku různých potravinářských výrobků a jeho nutriční 
hodnocení, zejména z hlediska obsahu trans nenasycených mastných kyselin. 

Doc. Dostálová publikovala celkem 90 vědeckých prací, z toho 37 ve světovém 
jazyce. Součet impakt faktorů publikovaných prací je 24. Celkově byly publikované práce 
citovány 61krát. Počet přednášek osobně přednesených na symposiích, konferencích a 
vědeckých setkáních byl 220, z toho 20 bylo na setkáních mezinárodních. Ohlas si získaly 
publikované monografie, jichž byla autorem či spoluautorem (celkem 41). Klíčový byl její 
podíl na formulaci Výživových doporučení pro obyvatelstvo České republiky. 

Uchazečka přednesla přednášku „Příspěvek potravinářského výzkumu ke zlepšení 
nutriční situace populace“, ve které shrnula své vědecké a pedagogické aktivity. Po 
přednesené přednášce následovala veřejná rozprava, ve které vystoupili prof. RNDr. V. Pačes, 
DrSc., prof. Ing. K. Demnerová, CSc., prof. RNDr. V. Král, DSc., doc. RNDr. J. Staněk, 
CSc., prof. Ing. J. Roda, CSc., doc. Ing. J. Koubek, CSc., prof. Ing. O. Pytela, DrSc. a prof. 
Ing. J. Šmidrkal, CSc. Diskutovány byly možnosti využití poznatků chemického inženýrství 
v potravinářském průmyslu, rizika infekcí při používání naklíčených luštěnin a jejich 
kontaminace, metody senzorického hodnocení, a také pedagogické působení uchazečky. Prof. 
Šmidrkal zdůraznil, že obor, který doc. Dostálová přednáší, je pro VŠCHT Praha 
nezastupitelný a  zdůraznil její mimořádné úspěchy v oblasti popularizace vědy o potravinách 
a výživě prostřednictvím médií.  

Doc. Ing. Josef Koubek zastoupil nepřítomnou předsedkyni komise prof. Ing. J. 
Hajšlovou, CSc. a seznámil VR s výsledky hodnotící komise FPBT. Na základě doporučení 
VR Fakulty ze dne 23. dubna 2009 hodnotící komise jednomyslně podpořila návrh na 
jmenování uchazečky profesorkou pro obor Chemie a analýza potravin. Doc. Dostálová je 
uznávanou špičkovou odbornici na úseku výživy, respektovanou u nás i v zahraničí, což 
prokázala množstvím svých publikací, autorstvím kapitol v monografiích, přednášek i 
odborných posudků a expertiz. 

Výsledek tajného hlasování: 

 
počet přítomných: 26 hlasů pro: 22 hlasů proti: 3 neplatné hlasy: 1 

Závěr:  

Vědecká rada VŠCHT Praha schvaluje podle odst. 6 § 74 zákona o vysokých školách 
návrh na jmenování doc. Ing. Jany Dostálové, CSc. profesorkou  pro obor Chemie a analýza 
potravin a doporučuje rektorovi, aby návrh na jmenování předložil ministryni školství, 
mládeže a tělovýchovy. 
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4. Informace z fakult o proběhlých habilitačních řízeních 
 

Vědecká rada vzala na vědomí informaci z Fakulty chemické technologie o proběhlém 
habilitačním řízení doc. Ing. Radka Cibulky, Ph.D. pro obor Organická chemie.  

 
5. Různé 
 
 Zapojení VŠCHT Praha do projektů operačních programů ESF 

Prorektor pro vědu a výzkum doc. Ing. Milan Pospíšil, CSc. seznámil VR s projekty, které 
byly podávány do posledních výzev v rámci operačních programů.  
OP VaVpI: BIOMEDREG (Olomouc) a UNIREC (Litvínov) – zde má škola minoritní 
účast jako partner bez finančního příspěvku. Ve třetím projektu VaVpI, kterým je 
„Středočeské centrum rostlinných biotechnologií“ Kladno (SCRB) má škola 30% podíl a 
v současné době probíhají intenzivní práce na přípravě projektové žádosti. Jedná se o 
projekt prioritní osy 1 - Evropská centra excelence, koordinátorem je Výzkumný ústav 
rostlinné výroby, v.v.i. a VŠCHT Praha se podílí na celkových nákladech 700mil. Kč 
maximální částkou dotace ve výši 210 mil. Kč.  
OPPK: podány dva projekty, které jsou stále v evaluaci. „Pražské vysokoškolské 
analytické centrum pro ochranu zdraví, bezpečnost potravin a ochranu životního 
prostředí“ s celkovým rozpočtem 80mil. Kč a „Pořízení laboratorního vybavení pro 
základní výzkum biomateriálů a vodíkových technologií“ s plánovaným rozpočtem 45mil. 
Kč. V obou případech se jedná o velké investiční projekty na pořízení nákladného 
vybavení a modernizaci laboratoří.  
OPPA: do tohoto operačního programu pro Prahu a vzdělávání podávala škola čtyři 
projekty „Popularizace chemie a moderních chemických oborů, přiblížení chemie 
studentům středních škol“ (rozpočet cca  8mil. Kč), „Podpora výuky chemie pro 
nevidomé a zrakově postižené studenty středních škol v Praze“ ( cca 7,5mil. Kč), „Rozvoj 
terciárního vzdělávání v Praze zavedením nových bakalářských studijních programů na 
FPBT“  (3,4 mil. Kč) a „Analytická chemie pro ochranu zdraví a životního prostředí“ 
(5mil. Kč). 
Škola podporuje aktivitu fakult i jednotlivých akademických pracovníků ve snaze o 
maximální zapojení do těchto programů. Z rozpočtu bylo vyčleněno 2mil. Kč na přípravu 
projektových žádostí, potřebný servis a součinnost poskytuje také ekonomický odbor a 
oddělení pro vědu a výzkum. 
 

 
6. Závěr 

Doc. Ing. Josef Koubek, CSc. konstatoval, že v této chvíli není vědecká rada počtem 
přítomných 20 usnášeníschopná, proto nebylo hlasováno o usnesení jako celku. Poděkoval 
všem za účast a jednání vědecké rady ukončil. 
 
 
 
 
V Praze dne 1. října 2009 
 
 
 

doc. Ing. Josef Koubek, CSc. 
rektor VŠCHT Praha 


